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Začátkem září proběhlo plánované 
zasedání zastupitelstva města. Zde se 
z důvodu odstoupení pana Pavla Urxe 
z funkce starosty, volilo nové vedení našeho 
města.

Celé léto se v našem městě uskutečnila 
řada inves�čních akcí. Na konci srpna byla 
dokončena nová cesta na hřbitově. Tato akce 
se po celou dobu realizace potýkala 
s problémy a jsme rádi, že jsme nakonec 
společně se zhotovitelem dospěli ke 
zdárnému konci. Na hřbitově proběhnou 
ještě menší úpravy a nakonec bude prostor 
osazen novými lavičkami, které se hodí 
k  tomuto  p ietn ímu  místu.  Stávaj íc í 
poškozené lav ičky  budou opraveny 
a poslouží na jiných místech našeho města.

Přichází pomalu podzim a před námi je 
plno práce. V tomto období započnou práce 
na nových površích chodníků ve Smetanově 
ulici, na Táborském vrchu a také ve spodní 
čás� Českolipské ulice. Čeká nás oprava 
autobusové zastávky na sídliš�, pracujeme 
na možnostech vybudování zázemí pro starší 
dě� a přidáme herní prvky na sídliště. Nové 
čás� střechy se dočká také objekt MSK, kde 
bude rekonstrukce spojena s výměnou 
zbývajících starých oken. Nově také bude 
vybudována elektropřípojka k zahrádkám 
a rozšíříme veřejné osvětlení na cestě kolem 
zahrádek na Ovesnou.

Zde si všichni přejeme, aby nepřišla další 
omezení a vše proběhlo tak, jak si dě�, rodiče 
a všichni pracovníci organizací zaslouží.

Své první krůčky přidaly také nejmenší 
dě�, kdy se poprvé odpoutaly od svých 
rodičů a nastoupily do naší mateřské školky, 
kde je již s úsměvem každé ráno vítá celý 
kolek�v. Mimoškolní ak�vity zahájilo 
Centrum dě� a mládeže, MSK Benešov nad 
Ploučnicí a činnost se také opět naplno 
rozběhla v naší Školní jídelně. 

Nezapomínáme ani na naše jubilanty. Od 
října do konce roku opět navš�víme všechny, 
kteří oslaví významné výročí a propojíme to 
i s jubilanty z minulého roku, kdy nám tyto 
milé záležitos� nebyly umožněny vzhledem 
k hygienickým opatřením.

Přejeme vám pevné zdraví a pohodu

p o  p r á z d n i n o v é 
přestávce se vám dostává 
d o  r u ko u  d a l š í  č í s l o 
Benešovských novin. 

Prázdniny jsou také jediným obdobím, kdy 
je možné uskutečnit větší inves�ce ve 
školských zařízeních. V souvislos� s realizací 
projektu „Bezbariérová škola a učebna pro 
čtenářskou a matema�ckou gramotnost“ se 
mohou žáci na budově Bílá těšit na řadu 
novinek. Díky projektu škola zrekonstruovala 
sprchy, zázemí u tělocvičny, a navíc získala 
bezbariérové wc, celkový bezbariérový 
přístup do přízemí a plně vybavenou IT 
učebnu. Za přispění zřizovatele došlo 
současně s projektem také k rekonstrukci 
kanalizace, výměně nových oken a otopné 
soustavy. Z finančních prostředků školy byla 
na závěr pořízena také část nových šatních 
skříněk pro žáky přípravné třídy a dále 1. a 2. 
ročníku.

Práce pokračují také na objektu č. 689 
v Nerudově ulici, kde již došlo k výměně oken 
a započala oprava střechy. Zde jsme již také 
požádali  o první proplacení nákladů 
z přidělené dotace.

Petr Jansa – starosta

Nesmíme zapomenout,  že  září  je 
obdobím, kdy si dě� opět vydají se vstříc 
svým školním povinnostem. Jsme rádi, že se 
pro�epidemická opatření zmírnila a školní 
rok začal tak, jak se sluší, přestože byl 
doplněn povinným testováním.  Na svůj 
první krok se tedy vydalo i mnoho prvňáčků, 
kteří se jistě již těšili na nové kamarády a paní 
učitelky.

Byla také podána žádost o dotační �tul ze 
SFŽP na zdroj vody do lokality Ovesná. Nyní 
zpracováváme projektovou dokumentaci, 
povolení a v případě nutnos� i posudek EIA 
na vybudování vodovodu do této lokality. Na 
rozhodnu� ohledně této žádos� budeme 
opravdu netrpělivě čekat, protože to 
vnímáme jako velký nedostatek této naší 
čás� města.

Věříme, že jste prožili 
příjemné léto a po všech 
„covidových“ omezeních 
jste se obrazně i doslova 

nadechli a vrá�li se k normálnímu životu. 
Doufejme, že podzim nepřinese další výrazná 
rizika a omezení.

Léto bylo také ve znamení mnoha 
zajímavých kulturních akcí. Zámecká zahrada 
se opět rozezněla hudbou a proběhly zde 
3 podvečerní koncerty. Zapomenout také 
nesmíme na tradiční a velmi úspěšnou akci 
„Country v plavkách“, která proběhla na 
benešovském koupališ� a opět měla velmi 
vysokou návštěvnost.  Dále po covidové 
pauze proběhla v městském kině Výstava 
morčat, kterou již mnoho let pořádá ČSCH ZO 
Benešov nad Ploučnicí. A letní období jsme 
nakonec zakončili na začátku září akcí 
„Rozloučení s létem“, které společně s námi 

pořádalo Centrum dě� a mládeže, Sdružení 
dobrovolných hasičů a Služby města. 

Podzim je za dveřmi, snad bude slunečný 
a my se dočkáme pravého babího léta.

Starostou města byl zvolen pan Petr Jansa, 
místostarostkou v neuvolněné funkci byla 
zvolena Bc. Andrea Kulíková a Rada města 
byla doplněna panem Fran�škem Buchtou.

Úspěšní jsme také byli v dotační oblas�. 
Získali jsme dvě dotace od MAS Labské skály 
na rekonstrukci kuchyně mateřské školy 
a také na vybavení novými spotřebiči. Po 
mnoha letech se tak kuchyně v naší MŠ dočká 
tolik potřebných změn. Dále jsme získali 
dotaci z MŽP na „Revitalizaci zeleně 
v Benešově nad Ploučnicí“. Tato akce je 
rozdělena do několika etap a zasáhne 
důležité městské lokality. Zde připravujeme 
nové výběrové řízení, protože do prvního se 
přihlásil jen jeden zájemce, který nabídl 
opravdu vysokou cenu. V příš�m čísle vás 
o této akci budeme informovat samostatně.

Dále proběhla oprava komunikace pro 
pěší na Českolipské ulici, která byla spojena 
s výměnou veřejného osvětlení, došlo 
k opravám panelové cesty k zahrádkám 
a parkoviště  u  ZŠ  a  povrchu místní 
komunikace v úseku ul. Sídliště a Družstevní. 
Započaly také práce na sousoší Kalvárie před 
benešovským zámkem.

Andrea Kulíková - místostarostka

Milí Benešováci,
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Z jednání Rady města
dne 14.7.2021

•Vydání souhlasného stanoviska ke 
s t a v b ě  „ P ř í p o j k a  p l y n o v o d u 
a plynovod v objektu náměs� Míru 44, 
Benešov nad Ploučnicí“ vedení 
v pozemku p.č. 50/ v k.ú. Benešov nad 
Ploučnicí za podmínek schválených 
usnesením rady č.124/20 ze dne 
6.4.2020.

•Výjimku ze směrnice č. 7/, o zadávání 
veřejných zakázek na akci: „Oprava 
opěrné zdi a oplocení na rozhraní 
p.p.č. 1230/1 a st.p.č. 11 v k.ú. 
Benešov nad Ploučnicí“.
•Cenovou nabídku na provedení 
stavby, návrh a uzavření smlouvy o dílo 
se stavební firmou Bardzák s.r.o. na 
provedení stavebních prací v rámci 
zakázky „oprava opěrné zdi a oplocení 
na rozhraní p.p.č. 1230/1 a st.p.č. 11 
v k.ú. Benešov nad Ploučnicí“ za cenu 
540 295,23 Kč vč. DPH.

•Návrh a uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu, jejíž předmětem je 
„Přípojka plynovodu a plynovod 
v objektu náměs� Míru 44, Benešov 
nad Ploučnicí“ vedená v pozemku p.č. 
50/2 v k.ú. Benešov nad Ploučnicí.
•Dodatek č. 2 ke příkazní smlouvě 
o výkonu funkce odborného lesního 
hospodáře, kterým se mění výše 
odměny za zajištění těžby a prodeje 
dřeva.
•Doplnění podmínek povolávání 
zásahu při umisťování inženýrských 
sí�,  j iných vedení  a  provádění 
stavebních prací na pozemcích ve 
vlastnictví  města Benešov nad 
Ploučnicí, které jsou nedílnou součás� 
Smlouvy o právu provést stavbu.

•Vydání souhlasného stanoviska 
k novostavbě RD a souvisejících 
objektů na pozemku p.č. 643/5 
a napojení na veřejnou komunikaci 
pozemek p.č. 1263/3 vše v k.ú. 
Benešov nad Ploučnicí.
•Návrh a uzavření smlouvy o právu 
provést stavbu, jejíž předmětem je 
n o v o s t a v b a  r o d i n n é h o  d o m u 
a souvisejících objektů na pozemku 
p.č. 643/5 a napojení na veřejnou 
komunikaci pozemek p.č. 1263/3 vše 
v k.ú. Benešov nad Ploučnicí.

•Revokaci usnesení rady města 
č. 124/20 ze dne 6.4.2020, kterým byly 
schváleny podmínky povolování 
zásahu při umisťování inženýrských 

Rada města projednala:

•Předložený přehled o plánovaných 
akcích odboru MIŽP do konce roku 2021.

•Návrh  prav idel  a  prav id la  pro 
přidělování nádob pro likvidaci odpadu 
na území města Benešov nad Ploučnicí.

Rada doporučila Zastupitelstvu města:
•Schválit „Plán rozvoje sportu města 
Benešov nad Ploučnicí“.

•Předložený znalecký posudek „Vrtaná 
studna na pozemku p.p.č. 585/10 k.ú. 
Benešov nad Ploučnicí roku 2021.

•Dodatek č. 17 ke smlouvě – povinné 
ručení – flo�la – havarijní pojištění 
vozidla Škoda Fabia z důvodu převodu 
vozidla na město Benešov nad Ploučnicí 
darovací smlouvou z HZS Ústeckého 
kraje.

•Zprávu o hospodaření p. o. Služby 
města Benešov nad Ploučnicí  za 
2. čtvrtle�.

•Návrh Obecně závazné vyhlášky 
č. 1/2021, o místním poplatku za obecní 

•Přije� finančního daru ve výši 20 000 Kč 
na  podporu  JSDH  Benešov  nad 
Ploučnicí.

•Přehled čerpání rozpočtu 2021 Školní 
jídelny Benešov nad Ploučnicí, p. o. za 
období leden – červen 2021.

•Návrh a uzavření smlouvy o finanční 
spoluúčas� města  Benešov  nad 
Ploučnicí v rámci akce: „Oprava opěrné 
zdi na rozhraní p.p.č. 1230/1 a st.p.č. 11 
v k.ú. Benešov nad Ploučnicí“.

•Organizační  směrnice č.  11/21 
„Pravidla užívání PC, počítačové sítě, 
internetu,“ s účinnos� od 23. 8. 2021.

•Zřízení pobočkové virtuální ústředny 
PBX od poskytovatele Vodafone Czech 
Republic, a.s., se závazkem (konek�vita + 
pronájem): čtyřletým za cenu 5 514 Kč 
bez DPH měsíčně.

•Zrušení výběrového řízení na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na provedení 
stavebních prací v rámci zakázky 
„Oprava opěrné zdi a oplocení na 
rozhraní p.p.č. 1230/1 a st.p.č. 11 v k.ú. 
Benešov nad Ploučnicí“.

•Návrh a smlouvu o poskytnu� práv 
k užívání so�ware č. SML – 01550/21 – 
Alis, spol. s.r.o.

s í� ,  j iných  veden í  a  prováděn í 
stavebních prací na pozemcích ve 
vlastnictví města Benešov nad Ploučnicí, 
které jsou nedílnou součás� Smlouvy 
o právu provést stavbu.

•Návrh a uzavření smlouvy o poskytnu� 
finančního daru mezi městem Benešov 
nad Ploučnicí a MUDr. Jiřím Slavíkem ve 
výši 20 000 Kč na podporu JSDH.

•Uzavření smlouvy o kompletaci zásilek 
a jejich doručení prostřednictvím služby 
„Zásilky s obsahem hlasovacích lístků“ 
s Českou poštou, s.p.

• U l o že n í  o d b o r u  M I Ž P  o s l o v i t 
s nabídkou na opravu chodníků ul. 
Táborský vrch, Smetanova a Českolipská 
(úsek č.p. 333 a 202) Benešov nad 
Ploučnicí další minimálně dvě firmy.

•Organizační  směrnice č.  12/21 
„Povinnost zachovávat mlčenlivost,“ 
s účinnos� od 23.8.2021.

•Organizační směrnice č.  09/21, 
„Poskytování osobních ochranných 
pracovn ích  prost ředků,  myc ích 
a čis�cích prostředků.“

•Prodloužení nájemní smlouvy na dobu 
určitou, a to od 1.9.2021 do 30.11.2021.
•Podání žádos� o dotaci na akci „Lesní 
cesta Benešov nad Ploučnicí“ do 13. kola 
příjmu žádos� z Programu rozvoje 
venkova 2014-2020.

•Dodatek č. 14 ke smlouvě – havarijní 
pojištění vozidel – flo�la – havarijní 
pojištění vozidla Škoda Fabia z důvodu 
bezúplatného převodu z HZS Ústeckého 
kraje.

•Neschválení poskytnu� dotace ve výši 
10 000 Kč na ranou péči pro Diakonii ČCE 
(Středisko celostátních programů 
a služeb).
•Zprávu o čtvrtletním hospodaření ZŠ 
a MŠ Benešov na ploučnicí p. o. za druhé 
čtvrtle� 2021.

•Uzavření příkazní smlouvy mezi 
městem Benešov  nad  P loučnic í 
a společnos� Novoborské dotační 
centrum, z.s., jejíž předmětem je 
administrace žádos� o dotaci na akci 
„Lesní cesta Benešov nad Ploučnicí“. 
Cena za administraci činí částku ve výši 
49 009 Kč.
•Souhlasné stanovisko od města 
Benešov nad Ploučnicí pro investora 
stavby Strejda.Net s.r.o., ke stavbě : 
„Datová síť Strejda.Net-Jedlka“ na 
pozemcích p.č. 1258/1, 1253, 1254/2, 
1256, 407, 373/1, 399/6, 1239/6, 
1239/7 a 399/18 vše v k.ú. Benešov nad 
Ploučnicí za podmínek schválených 
radou města Benešov nad Ploučnicí ze 
dne 14.7.2021 pod číslem usnesení 
381/21 a za podmínek vydaných 
Krajským úřadem ze dne 9.8.2021.  

Z jednání Rady města
dne 23.8.2021
Rada města projednala:
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Základní informace a termíny k novému stavebnímu zákonu

Ve vymezených případech na Nejvyšší 
stavební  úřad  přejdou úředníc i  
ministerstev a jiných správních úřadů, 
jejichž úkoly a činnosti nově spadají do 
působnosti Nejvyššího stavebního úřadu.

Od 1. 7. 2023
Ostrý start nového stavebního zákona – 

nabývají účinnosti všechna zbývající 
ustanovení nového stavebního zákona 
a nové stavební úřady začínají fungovat 
i pro veřejnost. Žádosti podané před tímto 
datem budou stavební úřady posuzovat 
podle dosavadních předpisů.

Od 1. 1. 2023
Úředníci stávajících stavebních úřadů 

mohou uzavírat s Nejvyšším stavebním 
úřadem a svým zaměstnavatelem 
(územně samosprávným celkem) dohody 
o svém přechodu z pozic na zanikajících 
stavebních úřadech na pozice ve státních 
stavebních úřadech k 1. 7. 2023.

Od 1. 1. 2022

Od 30. 7. 2021
Zřizuje se nová soustava státní stavební 

správy – Nejvyšší stavební úřad se sídlem 
v Ostravě, Specializovaný a odvolací 
stavební úřad se sídlem v Praze a Krajské 
stavební úřady. Po přechodnou dobu tak 
budou vedle sebe existovat stávající 
stavební úřady a nové stavební úřady, 
které se ale budou soustředit nejprve na 
vybudování své struktury.

Územní rozvojový plán vydaný podle 
stávajícího stavebního zákona se považuje 
za územní rozvojový plán podle nového 
stavebního zákona.

Dne 27. 9. 2021, byl vydán ve sbírce 
zákonů nový stavební zákon pod číslem 
283/2021 Sb., čímž vešel v platnost. Níže 
naleznete čtyři záchytná data, která se 
vztahují k nástupu nového stavebního 
zákona.

Nepoužívají se ty části platné a účinné 
územně plánovací dokumentace, které 
podle nového stavebního zákona 
nemohou být jejich součástí.

Pozbydou platnosti stavební uzávěry 
vydané podle zákona č. 50/1976 Sb., tedy 
do 31. 12. 2006.

Prodlužuje se lhůta pro aktualizaci 
územně plánovací  dokumentace 
sdíleného útvaru nebo zóny, územního 
plánu obce a regulačního plánu 
schválených před 1. 1. 2007, a to až do 31. 
12. 2028.

1 Benešov nad Ploučnicí, Bezručova 692 (objekt rest. Plovárna – areál koupaliště)

Při volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR ve dnech 8. a 9. října 2021 je 
ve volebních místnostech nutné prokázat totožnost a státní občanství České 
republiky následujícími doklady:

2 Benešov nad Ploučnicí, náměstí Míru 1 (obřadní síň MěÚ Benešov n.Pl.)
3 Benešov nad Ploučnicí, Nerudova 307 (Klub seniorů Benešov n.Pl.) 

OVK č.  Sídlo okrsku

     - platný občanský průkaz

POČET A SÍDLO VOLEBNÍCH OKRSKŮ – Benešov nad Ploučnicí

Informace pro voliče k občanským průkazům

     - platným cestovním průkazem

Informace k volbám: Mgr. Zdeňka Čvančarová  t.č. 724 857 337, 
cvancarova@benesovnpl.cz

     - platný cestovní, diplomatický nebo služební pas ČR

Novelou zákona o občanských průkazech se již neumožňuje vydávat pro účel 
výkonu volebního práva občanské průkazy bez strojově čitelných údajů s dobou 
platnosti 1 měsíce, tzv. občanské průkazy typu "blesk" (vydání občanského průkazu 
na počkání v době voleb).

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
termín konání 8. a 9. říjen 2021

Pokračování ze strany 2

•Rozpočtové opatření č. 8.
•Koupi hasičského vozu DLK 23/12 od 
města Heidenau.

•Navýšení místního poplatku za obecní 
systém odpadového hospodaření.

•Žádos� o dotaci z programu „Obnova 
nemovitos� ležících v MPZ Benešov 
nad Ploučnicí“.

systém odpadového hospodaření.

•Návrh Obecně závazné vyhlášky 
č. 2/2021, kterou se stanoví obecní 
systém odpadového hospodaření.

•Rozbor hospodaření za období květen 
– červen 2021.
•Rozpočtové opatření č. 6.
•Rozpočtové opatření č. 7, a to převod 
peněžních prostředků z Fondu na 
obnovu bytových a nebytových domů 
v majetku města. 

Upozorňujeme občany města, že 
od 1.1.2022 dojde k navýšení 
poplatku za svoz odpadu na částku 
600,-Kč za osobu a rok. Žádáme 
tímto občany, aby si upravili své 
platby pro příští rok.

Upozornění pro 
občany města!!!!
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Křížovka
Železniční trať číslo 081 Děčín – Benešov nad Ploučnicí – Rumburk je 

v provozu od roku 1869. Trať z Benešova nad Ploučnicí do České Lípy 
a Liberce nese číslo 086 byla zprovozněna v roce 1872. Na tratích se 
nejprve pohybovaly lokomotivy ze zahraničních strojíren, od roku 1900 
začal nástup lokomotiv domácí výroby v Praze, od roku 1920 pak z plzeňské 
Škodovky. K vidění byly různé typy lokomotiv, nesoucí různá pojmenování, jako (viz 
tajenka 1 část), (viz tajenka 2 část), (viz tajenka 3 část). V roce 1980 byl ze strany ČSD 
definitivně ukončen pravidelný provoz parních lokomotiv. 

Luštili jste v létě dobře?
Benešov nad Ploučnicí se dlouho honosil funkčním pivovarem, který byl uveden 

do provozu v roce 1550 a i přes vynucenou přestávku v důsledku požáru v roce 
1863, byl dán do nového provozu o tři roky později. V roce 1900 jej koupila 
Pivovarní společnost měšťanů a podle vyprávění starousedlíků byl pivovar 
provozován do roku 1948. To by neslo 395 let jeho činnosti.

Červený Hrádek  prodává slepičky  typu Tetra hnědá,  Dominant všechny barvy, 
Green Shell-typu Araukana a Dark Shell-typu Maranska. Stáří 16- 20 týdnů.

 Cena 185 -229,- Kč/ ks                                          Prodej:       30. 9   2021
             Benešov - u vlak. nádraží    -  14.20 hod.

Výkup králičích kožek –cena dle poptávky.Info :Po-Pá 9.00-16.00 hod.,tel. 601 576 
270, 728 605 840,www.drubezcervenyhradek.cz

Prodej slepiček

–veřejného prostranství

–hořící odpadkový koš

–dopravní nehoda
–krádež mobilního telefonu

– v y h ro žo v á n í  ú j m o u  o b s l u ze  
restaurace

V osmi případech bylo nahlášeno 
rušení nočního klidu.

Za MP-Jan Svatoš.

–napadení psem
–pálení odpadů

–napadení obsluhy restaurace
–podezření z trestného činu podvodu

–zraněná osoba

–odstavený vrak vozidla

–vzájemné napadání čtyř osob

–kouř z areálu bývalého pivovaru

–odpady mimo vyhrazená místa

–pohybující se osoba, která bere za 
kliky u aut

–tři případy napadení partnerem

–problém s hosty na koupališti

–špatně zajištěné parkující vozidlo

Ve  t řech  př ípadech  proběhla  
spolupráce s PČR při pátrání po 
pohřešované osobě.

 Dále MP bylo oznámeno ve třech 
případech volně se pohybující pes, zmije 
na pozemku, uhynulá srna, sražený kanec.

V tomto období se městská policie 
zaměřila převážně na kontrolu parkování 
ve městě a kontroly parků, hřišť, altánku 
pod jídelnou, školy a středu města. Ve 
dvou etapách MP připravovala sídliště na 
prořez keřů.

Strážníci MP taktéž řešili 3x poškození 
vozidel, poškození vstupní branky 
a poničení dveří a rozbité okno. 

 V prázdninových měsících bylo přijato 
86 různých oznámení na služební telefon. 
Mezi nejzávažnější oznámení patřilo:

Činnost městské policie v průběhu léta (červenec, srpen)

Za pana Jansu, jako neuvolněná místostarostka, byla zvolena Bc. Andrea Kulíková.

Z důvodu odstoupení pana Pavla Urxe z funkce starosty města, byl na zasedání 
Zastupitelstva města Benešov nad Ploučnicí dne 7.9.2021 zvolen do funkce starosty 
města pan Petr Jansa.

Rovněž byla doplněna Rada města Benešov nad Ploučnicí - současné složení RaM: 
Petr Jansa, Bc. Andrea Kulíková, Ivan Neliba, Mgr. Zdeňka Černá a František Buchta.

Informace o změně ve vedení městaDokončení rekonstrukce 
cesty na hřbitov

Začátkem září skončila lhůta na 
dokončení rekonstrukce cesty na hřbitov. 
Přestože se po dobu rekonstrukce 
objevila řada problémů, došel tento 
projekt do zdárného konce.

Pohled od hrobky Mattausch

Pohled od brány
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Rozloučení s létem
V dnešní fotoreportáži se ohlédneme 

za velmi podařenou akcí "Rozloučení 
s létem", která se konala v neděli 5. 9. na 
benešovském koupališti. Na návštěvníky 
čekaly trampolíny, kolotoč, laserová 
střelnice, malování na obličej a mnoho 
dalších doprovodných aktivit. Akci 
společně připravilo město Benešov nad 
Ploučnicí, Centrum dětí a mládeže, SDH 
a Služby města Benešov nad Ploučnicí.

laserová střelnice 

„pěnová show”

trampolíny

malování na obličej

Koncerty v zámecké zahradě
Během léta se uskutečnily tři koncerty v zámecké zahradě. 2. 7. si návštěvníci mohli 

poslechnout známé písně v podání country kapely Sahara. V pátek 23. 7. pak na 
pódium zavítala blues-rocková kapela ze Semil The Peanuts. Koncem srpna se 
Benešovem nesly tóny folk-rockových písní pražské kapely We are the Hills, jejichž 
vystoupení bylo zakončeno autogramiádou.

Country kapela Sahara Blues-rocková kapela the Peanuts 

Poslední vystoupila kapela We are the HillsSezónu koncertů započala Sahara

Folk-rocková kapela We are the Hills

Následovala kapela The Peanuts 
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Specializované výstavnictví morčat 
u nás nastalo v roce 2012, kdy se objevila 
tato akce ve vícero městech severních 
Čech. Výstavy se tehdy uskutečnily 
v Lounech, Žatci, Proboštově, Ústí nad 
Labem, Litoměřicích, Žitenicích a České 
Lípě. To bylo jakýmsi impulsem pro mě 
i pro členku  našeho Spolku  z dnes již 
zaniklé chovatelské stanice Čtyřlístek.  
Tehdy záměr uspořádat výstavu  
v budově kina, kde nikdy neproběhla 
jakákoliv akce se zvířaty se zdál  
benešovákům bláznivým, ale nakonec se 
vše podařilo zrealizovat. V dalších  letech 
probíhaly výstavy v listopadovém 
a později říjnovém termínu. Kromě 

tuzemských posuzovatelů k nám 
postupně zavítali posuzovatelé z Polska, 
Německa a Holandska. Největší výstava 
zde byla v roce 2013, kdy bylo vystaveno 
255 morčat a  kino opravdu praskalo ve 
švech. V roce 2019  se výstava konala 
v dubnovém termínu „Dnu Země“ 
a plánovali jsme v tomto termínu 
pokračovat. V roce 2020 kvůli vládním 
opatřením nešlo zorganizovat jak jarní, 
tak případně podzimní výstavu. 

Rozhodli jsme se tedy uspořádat 
dvakrát odložený ročník  v červenci, pro 
naši výstavu netradičním  měsíci. Letošní 
devátý ročník posoudila Ing. Eva Levá, 
která se tak vrátila na místo činu.  V roce 
2012 totiž posuzovala první benešovskou 
výstavu. Na výstavu se přihlásilo 12 
chovatelů a k vidění v kině bylo 70 morčat 
osmi u nás uznaných plemen. Nejlepším 
bezsrstým morčetem se stala samice 
Skinny aguti čokoládová-oranžová 
Demonis Afterglow Jany Hryzové se 
Střevače. Nejlepším dlouhosrstým byla 
samice Peruánce v barvě černé Ultra 
Sweet Pearl Moon Hájkové Šárky ze 
Žalhostic. Nejlepším krátkosrstým 
morčetem a celkovým vítězem výstavy se 
stala  bílá červenooká samice Anglického 
cresteda Flora Ze zámku Kadlecové 
Kateřiny z Benešova nad Ploučnicí.

P r v n í  d o c h o v a n é  z m í n k y  
o organizovaném chovu morčat v našem 
městě jsem našel v roce 1951, kdy 
členové našeho spolku jich odchovali 850 
převážně k laboratorním účelům, kdy byl 
centrálně organizován jejich výkup. Další 
zmínka pochází z roku 1958 kdy Antonín 
Hodulík ze sousedního maloveleňského 
Spolku dovezl z Holandska kromě 
zdrobnělých Velsumek (slepice) také 
několik hladkých tříbarevných morčat 
pro děti chovatelů našeho spolku, jež 
tehdy byly organizovány v chovatelském 
kroužku. Morčata byla poté chována  
v dalších desetiletích  bez dalšího 
šlechtitelského záměru.  Stala se 
doplňkem našich výstav, zejména  jsme 
se s nimi mohli setkat v tombolách. 
Ušlechtilá morčata se objevila v chovech 
našich dvou členů v roce 2008. Bylo to 
plemeno Hladké, Anglický crested, 
Rozeta, Peruánec a Lunkarya-Peruánec.

 

předseda ZO ČSCH Benešov nad 
Ploučnicí

Pořadatelé z ostatních výše zmíněných 
měst ve stále se měnících vládních 
opatřeních  se neodvažují vlastní akci 
uspořádat.

Výstava morčat v našem městě se stala 
v letošním roce nakonec jedinou touto 
akcí na severu Čech.

Luděk  Smejkal,

Vlastní výstavu doplnil  prodej 
p a t c h w o r ko v ý c h  v ý ro b k ů  p a n í  
Dobrovolné a Pelcové z Mimoně. 
V předsálí jsme měli možnost obdivovat 
bižuterii Moniky Rauchové z Benešova. 
Stánek s vlastivědnou tématikou našeho 
okolí se také těšil zájmu návštěvníků. Akci 
podpořilo město Benešov nad Ploučnicí 
bezplatným zapůjčením kina.  Firma 
TOMMI CZ, s.r.o. zasponzorovala výstavu 
svojí podestýlkou Asan a věnovala věcné 
ceny vystavovatelům. Bělavá podestýlka 
s Aloe vera pokaždé provoní celé kino.  
Firma Vitakraft CHOVEX, s.r.o., producent 
krmiv a pochoutek pro zvířata věnovala 
také vystavovatelům ceny ze svého 
sortimentu. Během dne se na morčata 
přišlo podívat 230 návštěvníků.

V tradiční hlasovací soutěži „Morče 
sympaťák“ bylo odevzdáno  celkem 145 
hlasů. Na prvním místě se 17-ti hlasy 
zvítězil Anglický crested v barvě 
kalifornské černé červené Vokáčové 
Marcely z Jablonce nad Nisou, druhé 
místo s 12-ti hlasy obsadil Lunkarya-

Peruánec v opět  kalifornské černé 
červené  Hájkové Šárky ze Žalhostic 
a bronzovou  pozici s 10-ti hlasy obsadil 
samec plemene  Hladké aguti černá-
krémová Šandové Markéty z Pertoltic 
pod Ralskem.

Výstava morčat v Benešově nad Ploučnicí 2021

Pořadatelé výstavy Jeden ze zvířecích účastníků

Vítězné morče výstavy - Flora Ze zámku Kateřiny KadlecovéVýstava morčat Benešov nad Ploučnicí 2021 Posuzování soutěžních morčat
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Dne 21. 8. 2021 se uskutečnil klubový 
turnaj mužů v tenise (na každého čekalo 
sedm zápasů). Vítězem turnaje se stal 
Martin Podolínský, druhý se umístil 
Martin Štípek a třetí místo obsadil 
Radek Provazník. Děkujeme Martinu 
Podolínskému a MSK Benešov nad 
Ploučnicí za výbornou organizaci a ceny. 
Poděkování  taktéž  patř í  všem 
účastníkům za krásný turnaj.

Tenisový turnaj

Ota Dračka, strážce přírody a pověřený 
organizátor akce

Ve dnech 30.7. až 1.8.2021 se 
uskutečnila akce Asociace strážců přírody 
ČR s názvem World Ranger Day 2021. 
Jednalo se již o desátý ročník Světového 
dne strážců přírody, kde se prezentovala 
široké veřejnosti jak práce strážců přírody 
z různých CHKO a národních parků, tak 
i činnost dalších organizací, působících jak 
v ČR, tak v zahraničí. Proto v pátek večer 
byl uskutečněn telemost s Kostarikou. 
Novinkou  bylo  promítání  f i lmů 
a přednášky. Mezi účastníky byli  
kynologové, kde se dá zdůraznit speciální 
výcvik na vyhledávání usmrcených zvířat 
karbofuranem, nebo speciální výcvik psů 
pro strážce největšího afrického 

národního parku v Kongu, kde tito psi jsou 
schopni najít sloní kly a nosorožčí rohy po 
jejich ukrytí pytláky. V závěru si veliké 
poděkování zaslouží benešovští včelaři, 
kteří tam měli svůj stánek a prosklený úl 
s živými včelami. O jejich práci byl veliký 
zájem. Poděkování patří i vedení našeho 
města za pomoc při přípravě akce. Velké 
poděkování patří i hasičům z Dolních 
Habartic za nasvícení Panské skály. 

Příští již 11. ročník bude v sobotu 
30.7.2022.

Společná fotografie účastníků turnaje

World Ranger Day 2021 - Poděkování

Střípky z konané akce World Ranger Day 2021 Zářijové promítání v kině
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ZLOBÍ VÁŠ POČÍTAČ?
Servis a prodej PC

 

pro Děčín, Benešov, Jílové, Libouchec, Ústí n/L, Teplice.

Setkání bývalých Benaráků se 
bude konat v pátek 24.září 2021 od 
16:00 hod. v restauraci na 
koupališti  v  Benešově nad 
Ploučnicí. Věřím, že se opět 
sejdeme. Srdečně zve Marie 
Tojmarová

Setkání bývalých
Benaráků

Historické foto Benaru (zdroj: historiebnpl.cz)



Benešovské novinyBenešovské noviny

str. 11



Nevyžádané příspěvky se nevracejí. Zveřejněná stanoviska dopisovatelů nemusí vyjadřovat názory vydavatele nebo redakce. Neautorizované příspěvky 
mohou být v případě nutnos� v nezbytném rozsahu upraveny. Příš� číslo vyjde začátkem října 2021. Uzávěrka příš�ho vydání je 27. 9. 2021.

Benešovské noviny vycházejí jedenáctkrát v roce. Jsou evidovány Ministerstvem vnitra ČR č. MK ČR E 11867. Vydavatelem je Město Benešov nad 
Ploučnicí, náměs� Míru 1,407 22 Benešov nad Ploučnicí, IČ 00261181. Periodicita 11x ročně. Periodický �sk územně samosprávného celku.
 Kontakt: noviny@benesovnpl.cz. Inzerce: gerhardova@benesovnpl.cz. 

V  z á ř í  r o k u  1 7 9 1  m a j i t e l é  
benešovského panství zvedli cenu piva 
na 5,5 krejcaru za máz piva (předtím 4,5 
krejcaru). Na to reagovalo obyvatelstvo 
tzv. pivní stávkou. V té době existovali 
3 druhy piva. Hraběnka Wilhemine 
Thunová povolila novému městskému 
zastupitelstvu 2. 4. 1792 aby pivo, které 
do té doby dostával městský rychtář coby 
plat, bylo v budoucnu prodáváno 
nejchudším a potřebným města 
Benešova.

Po velkém požáru z 20. 5. 1863 shořel 
kromě 106 obytných domů i pivovar a tak 
byli benešovští odkázáni na cizí pivo. 
Novostavba pivovaru se táhla přes celý 
rok.  Pivovarská komuna se dne 2. 1. 
1864 rozhodla vzít půjčku 2000 zlatých 
a na doporučení  l i toměřického 
p i v o v a r n í k a  Tr e s s i k l a  s i  j a ko  
stavbyvedoucího objednala zednického 
mistra Stracheho ze Studence. Nově 
zařízený městský pivovar převzal Amand 
Böhm, předtím pivovarník v Polici 
u Žandova. Roční pachtovné mu bylo 
stanoveno ve výši 3000 zlatých. Poprvé 
se zde pivo vařilo 14. 6. 1866. Následně 
byl od manželů Jakoba a Terezy 
Sperlových pro potřeby kanceláře 
a místnosti pro personál zakoupen za 
8800 zlatých rohový dům č. p. 17. 
Následníkem Amanda Böhma, který se 
o rozvoj města nejvíce zasloužil ve funkci 
starosty, byl Ottokar Schauer pocházející 
rovněž z Police. Od 1. listopadu 1909 si 

Koupí panství Ostrého městem 
Benešovem dne 12. 4. 1817 stoupl výstav 
B e n e š o v s ké h o  p i v o v a r u  v e l m i  
intenzivně. Nyní totiž 5 obcí, které 
předtím braly pivo z Červeného dvora, 
muselo odebírat pivo benešovské.  
V roce 1848 bylo v Benešově 7 hostinců, 
jež nabízely Benešovské pivo.

Při velkém požáru v roce 1791 shořela 
vedle 62 měšťanských domů ještě 
radnice, škola, masné krámy, sklady, 
sladovna a pivovar. Jen 6 staveb uvnitř 
hradeb zůstalo nedotčených. Z Vídně 
zaslala hraběnka Thunová zprávu, že pro 
vyhořelé obyvatele provede všemožnou 
pomoc. Její zámecký správce Hüttel jí 
navrhl, aby se občanům potřebné pivo 
dalo z Červeného dvora v Markvarticích. 
A to za co nejnižší cenu nebo alespoň 
o jednu zlatku laciněji, protože v roce 
1788, když vyhořel pivovar Červený dvůr, 
dodali benešovští vrchnosti 36 sudů piva 
o jeden zlatý laciněji. Hraběnka to 
odsouhlasila a navíc přidala dřevo 

potřebné ke stavbě pivovaru. Tím že 
shořela drábovna, mohl se pivovar 
postavit větší a kapacita (výstav) byla na 
dvacet sudů (předtím 10), zároveň se 
postavila i nová sladovna, která byla do té 
doby v prostorách dnešní ulici Krátké. 
V té době nesla ulice název Melzergasse - 
Sladovnická. Nově byla tedy sladovna 
postavena v nynějším areálu pivovaru. 

Pivo se v Benešově vařilo již od jeho 
založení roku 1392. V obci byla v té době 
instalována vrchnostenská varna piva. Při 
udělení městských privilegií dne 22. 7. 
1392 přenechal Jan z Michalovic 
obyvatelům za roční poplatek varnu piva. 
V žádosti zástupců města určenou 
1. 6. 1611 Hauboldovi ze Starschedelu 
žádají mimo jiné potvrdit právo na varnu, 
cla, možnosti provozovat lázně a další 
privilegia. Toto následně potvrdil pán 
z Vartenberka. Tak obdržel Benešov na 
věčné časy právo zásobovat pivem 
vesnice: Jedlku, Malou Veleň, Huntířov, 
Soutěsky, Velkou Veleň, Fojtovice, 
Heřmanov, Oldřichov (tehdy část 
Františkova), Dolní Habartice, Horní 
Habartice, Ovesnou, Dobrnou, Brložec, 
Starou a Novou Olešku. V prvních třech 
jmenovaných obcích byly hospody. Ve 
všech ostatních obcích bylo právem 
rychráře při slavnostních příležitostech 
čepovat pivo. Sedláci si během léta vařili 
svůj ,,Haustrunk“ sami, zvláště když byly 
v rodině křtiny nebo svatba. Toto bylo 
sedlákům v okolí léta páně 1576 pod 
pohrůžkou trestu zakázáno, což vedlo 
k tomu, že všude začali vznikat hospody. 
Rozhodnutím Mikuláše Trčky musela 
zadní část panství s Bynovcem, Růžovou, 
Kameničkami, Labskou Strání, Meznou, 
Vysokou Lípou, Arnolticemi odebírat 
pivo z Benešova. 24. 4. 1546 dal zároveň 
vyhláškou na vědomí, že žádný krčmář 
nesmí jednu míli od Benešova točit cizí 
pivo. 

facebook.com/historiebnpl
Vladimír Šefl,

„Bleib der Heimat treu - trinkt Bensner 
Bürgerbräu“ velmi volně přeloženo „Buď 
věrný  domovině  a  benešovské  
chmelovině“.

Várečná komuna vedla pivovar ve vlastní 
režii. Začátkem roku 1910 čítal pivovar 
130 podílů po 500 korunách, které 
vlastnilo 70 osob. Předsedou komuny byl 
vrchní poštmistr Schrötter, který zemřel 
v roce 1935 ve věku 83 let. Jeho 
následovníkem byl Karel Brettschneider, 
mědikovec z Děčínské ulice č. p. 359. Po 
něm jeho syn Max Brettschneider, po 
něm následoval až do roku 1945 Ernst 
Müller, ředitel spořitelny. Sládkem byl 
v roce 1920 Max Holzner, dalším sládkem 
byl Rudolf Grüner (zemřel 1937) a po 
něm nastoupil Ernst Reysser. V roce 1945 
se národním správcem pivovaru stal Jan 
Veselý. Město jej chtělo získat pro sebe, 
což se však nepovedlo. Výstav od 
července do konce roku činil 3 000 hl. 
K pivovaru patřilo v té době asi 5 hektarů 
l u k .  V  ro c e  1 9 4 6  č i n i l  v ýstav  
5 000 hl piva a o rok později byl rekordní 
výstav 6 400 hl piva. V roce 1948 pivovar 
zastavuje výrobu, aby zde byl vybudován 
sklad velkobřezenského piva. Zařízení 
pivovaru bylo rozvezeno po republice. 
Později převzalo pivovar JZD. A tak 
z várečného práva zbyl jen slogan. 

Z knihy "Střípky z minulosti našeho 
města", Vladimír Šefl st.

Budova pivovaru 

Pivovar v Benešově nad Ploučnicí
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